
soboto, 19. t. m., ob 2. uri popoldne na Viru 
pri Vehovcu. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za celjski okraj 

je po štirimesečnem odmoru zopet zborovalo 
6. t. m. Na prijazno ponovno vabilo je došlo 
k zborovanju 29 udov, par se jih je opravičilo, 
a kje so ostali drugi ?! Da vreme ne bi smelo 
ovirati naših sestankov, je pokazal 8 svojo pri
sotnostjo tovariš z Zg. Ponikve, s Svetine, po
sebno pa tovariš Jurko z Razborja, ki se je 
zborovanja udeležil kot gost. Tistim, ki bi bili 
lahko prišli k zborovanju, a se jim je zljubilo 
odlikovati se s svojo odsotnostjo, kličemo: 
b o d i m o r a d i k a l n i , a n a j p r e j 
n a p r a m s e b i ! Tudi jim priporočamo v 
prečitanje zadnji oklic v »Učit. Tov." tovariša 
predsednika bratskega društva za gornjegraj
ski okraj. 

Prihodnje zborovanje, in sicer letni občni 
zbor bo 6. januarja prih. 1. Do takrat naj se 
vse želje glede dnevnega reda prijavijo dru
štvenemu predsedniku, tudi dolžnosti napram 
blagajničarki se blagovolijo vsaj do konca 1.1. 
zanesljivo izpolniti. 

V zadnjem zborovanju smo razreševali 
dokaj važnih in perečih zadev. Tudi smo spre
jeli tri nove ude, namreč: tovariša I. Kramarja 
(Celje) ter tovarišici gdč. E. Lilek (Griže) in 
B. Vidali (Liboje). 

S posebnim zanimanjem smo poslušali 
izvajanja tov. Cerneja, ki je kot načelnik snu
joče se Učiteljske gospodarske in kreditne za
druge jasno raztolmačil nje namen in pomen. 
(Opozarjamo na tozadevni oklic v »Učit. Tov.") 
Zanašamo se, da bo učiteljstvo dejansko doka
zalo, da je dovolj zrelo za zadružništvo.' 

Tov. Slane je poročal o zadnji odborovi 
seji staj. »Lehrerbunda", tov. Brinar pa o le
tošnji glavni skupščini „Zaveze". 

Društvo se strinja z mnenjem predsednika, 
da se naj v zadevi skupnih interesov slov. staj. 
učiteljstva postopa enotno na ta način, da se 
mnenja posameznih društev prijavljajo f naši 
staj. »Zvezi", ki potem potrebno ukrepa. Toza
devno se je naše društvo izjavilo o nekaterih 
važnih stvareh, kakor: o dveh okrožnicah staj. 
»Lehrerbunda", o objavljenju provizoričnih na
meščenj, o resoluciji o zadevi preosnove šolske 
nadzorstvene oblasti in o statistiki glede anal
fabetov. 

Na snidenje pri občnem zboru, pa v s i I 
B a d i k a 1 e c. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj 

je zborovalo dne 5. novembra t. 1. v Gorici v 
dvorani »Trgovskega doma". Zborovanja so se 
udeležili razen učiteljstva še ravnatelj Bežek, 
nadzornik Fr. Finšger. profesor Koštjal in go
jenci 4. tečaja. 

Po običajnem pozdravu se spominja pred
sednik tov. Ign. Križman v toplih besedah 
dveh vrlih tovarišic, Hvaličeve Angele in Mu
rovčeve, ki sta preminuli, odkar smo zadnjič 
zborovali. V znak sožalja se vzdignejo navzoči 
s svojih sedežev. 

Nato javlja, da se je nabralo pri lokalnih 
konferencah 433 K 66 v za družbo sv. Cirila 
in Metoda ter se je s tem položilo dva ka
mena na oltar domovine. Še posebe omenja 
g. nadzornika Finšgerja, ki je sam ob tej pri
liki daroval 40 K za našo prekoristno narodno 
družbo. Srčna mu hvala! 

Zaradi odborovega sklepa sporoča dalje, 
da bo treba s prihodnjim letom povišati letnino 
za 1 K, ker se z dosedanjo udnino ne more 
kriti stroškov. Opozarja tudi učiteljstvo, da je 
pristopilo društvo k čekovnemu prometu ter 
prosi, naj se položnic ne zavrže, pač pa naj 
se jih pridno poslužuje ter olajša s tem delo 
blagajniku. 

Naš narodni trgovec Anton Jeretič je od 
svojih dohodkov odločil, da bo prispeval letno 

z 200 K našemu društvu ; dolžnost učiteljstva 
pa je, da ga vedro podpira. 

Preden se je prešlo k dnevnemu redu, 
je izrazil tov. Matija Lovrenčič v imenu uči
teljstva sožalje tovarišema Iguaciju in Francetu 
Križmanu, ki sta pred kratkim izgubila ljub
ljeno mater. Učiteljsko društvo se je v lepem 
številu udeleži!o njenega pogreba ter ji položilo 
venec na grob. Vznak sožalja vstanejo navzoči 
zborovalci. 

Po odobrenem zapisniku se je prešlo k 
II. točki dnevnega reda: »Kmetijski nadalje
valni tečaji z ozirora na metodiko kmetijstva." 
Predaval je tov. Jakob Bojie. Iz podanega re
ferata je razvidno, da so kmetiški nadaljevalni 
tečaji potrebni 1. z ozirom na to, da je kme
tiški stan zaradi pomanjkanja izobrazbe zaostal 
v duševnem obziru v primeri z drugimi sta
novi; 2. mladina je v dobi od 14.—18. leta 
najbolj ukaželjna; 3. v tej dobi se pokvari 
mnogo mladine fizično in moralno; 4. raznih 
predmetov se v ljudski šoli ni moglo obrav
navati, kakor bi bilo potrebno, zaradi neraz
vitosti otrok in pomanjkanja časa; 5. dosedanje 
kmetiške deželne šole so le težko dostopne 
manj imovitim posestnikom. 

K sklepu je dodal predavatelj še, kaj naf 
bi se poučevalo v teh tečajih in kdaj bi bil 
primeren čas za take tečaje. Za prihodnje zbo
rovanje poda še kot dodatek temu referatu 
učno sliko, kako naj bi se poučevalo v teh 
tečajih. 

K referatu je dodal tov. Bajt, da bodo 
morali biti ti tečaji takoj v pričetku obligatni 
kot so sedanje obrtne šole. 

Slednjič je stavil predavatelj dva predloga: 
1. Pošlje naj se potom c. kr. okraj

nega šolskega sveta prošnjo na vlado, da usta
novi v najkrajšem času nameravane kmetiške 
nadaljevalne tečaje v pokneženi grofiji Goriško
Gradiščanski. 

2. Ministrstvo za uk in bogočastje naj 
ustanovi v Gorici tudi vbodoče sporazumno [s 
c. kr. ministrstvom za poljedelstvo kmetijske 
tečaje za učitelje, tako da se jih lahko udeleži 
vse učiteljstvo goriškega okraja. 

Predloga sta bila sprejeta. 
Predlog tov. Ant. Možina, naj se referat 

tov. Jakobu Bojica objavi v kakem domačem 
listu, je bil tudi sprejet. 

Potem je prišlo predavanje tovarišice Te
rezije Pipanove: »Gospodinjski nadaljevalni 
tečaji z ozirom na metodiko gospodinjstva." 
Tovanšica Pipanova je jako živahno razprav
ljala ter izrazila željo, naj bi se taki tečaji za 
učiteljice uvedli tudi v Gorici. Za lepo in po
učno predavanje je žela tudi burno pohvalo od 
navzočega učiteljstva. 

Tovarišica Fani Zivčeva predlaga, naj bi 
bilo žensko učiteljišče v Gorici v zvezi z [go
spodjnjsko šolo. Tov. Možina pa predlaga, naj 
se to zadevo priporoči potom e. kr. okrajnega 
šolskega sveta vladi, naj uvede tudi gospo
dinjske tečaje v Gorici in naj bi se poučevalo 
že na ženskem učiteljišču v tem predmetu. 
Tov. Bajt je pa mnenja, naj se ne uvede 
tega predmeta za sedaj na učiteljišče, rajši naj 
da c. kr. okrajni šolski svet dopust kakšni uči
teljici in denarno podporo, da se lahko ude
leži gospodinjskega tečaja na Dunaju ter se 
temeljito izobrazi v tem predmetu, tako, da 
bo sposobna sama potem voditi enake tečaje 
v Gorici. V ta namen se gotovo dobi tudi de
narno podporo od dežele. 

Glede gospodinjskih tečajev vloži društvo 
prošnjo na c. kr. okrajni šolski svet, naj ukrene 
vse potrebno, da se uresniči ta želja. 

Med predlogi naznaui predsednik sklep 
učiteljstva črniškega dekanata glede sprejema 
nadškofa o priliki birmovanja v istem deka
natu. Ozirom na to, da je nadškof žalil go
riško učiteljstvo na kongresu v Solnogradu in 
v pismu, ki ga je bil poslal svoječasno Slom
škarjem na Sv. Goro, so sklenili vsi enoglasno, 
da se ne udeleže škofovega sprejema ter izra
žajo željo, naj postopa enako vse učiteljstvo 

Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Pedagoško društvo T Krškem vabi 
na društveni občni zbor, ki bo v soboto dne 
19. novembra 1.1. ob 10. uri dopoldne v ri
salni dvorani krške meščanske šole. 

Dnevni red: 
1. Ker je deželni sadjarski inštruktor 

odpovedal predavanje, predava tovariš Makso 
Hočevar, strokovni učitelj v Krškem, o temi: 
»Kako j e n a v a j a t i u č e n c e k 
u m n e m u o p a z o v a n j u n a r a v e . 

Druge točke ostanejo, kakor jih je pri
nesel zadnji »Tovariš". 

Tovarišice in tovariši, prihitite mnogo
številno na letošnji važni občni zbori 

Za o d b o r : 
Drag. Humek, 
t. 6. predsednik. 

Dobski krožek učiteljstva kamniškega 
okraja se snide k prijateljskemu razgovoru v 

Makso Hočevar, 
t. i. tajnik. 



goriškega okraja. Občni zbor odobruje to po
stopanje. 

Slednjič apelira tov. Možina na zastop
nika učiteljstva v okrajnem šol. svetu, naj se 
vendar stori kake korake, da se prepreči tako 
nesramno blatenje in udrihanje po učiteljstvu v 
»Novem Času". 

Ker ni bilo več drugih predlogov, za
ključi predsednik zborovanje. 


